

# أثر بعض العوامل الإجتماعية والإقتصادية والسكنية على حل المشكلات الادارية والتصميمية والتأثيثية المرتبطة بالمسكن

د. وئام على أمين معروف

مدرس بقسم إدارة مؤسسات الأسرة والطفولة  
كلية الإقتصاد المنزلي - جامعه حلوان

## الملخص

يهدف هذا البحث إلى التعرف على أثر بعض العوامل الإجتماعية والإقتصادية والسكنية على حل المشكلات الادارية والتصميمية والتأثيثية المرتبطة بالمسكن، وأجرى البحث على عينه تكونت من (246) ربة أسرة تم إختيارهن بطريقة عشوائية مشروطة من العاملات وغير العاملات ولديهن أبناء ومن مستويات اجتماعية واقتصادية مختلفة من المقيمت بمحافظه القاهرة ومن بعض قرى محافظة المنوفية، وأشتملت أدوات البحث على إستمارة البيانات العامة للأسرة، إستبيان المشكلات الادارية، استبيان المشكلات التصميمية والتأثيثية، اتبع البحث المنهج الوصفي .

وأوضحت النتائج اختلاف الأهمية النسبية لحلول المشكلات لدى ربوات أسر عينة البحث، ووجود فروق ذات دلالة احصائية فى حلول ربوات الأسر للمشكلات الادارية والتصميمية والتأثيثية تبعا لاختلاف بعض العوامل الإجتماعية والإقتصادية والسكنية، ووجود علاقة ارتباطية موجبة بين حلول ربوات الأسر للمشكلات الإدارية والتصميمية والتأثيثية وبين بعض العوامل الإجتماعية والإقتصادية والسكنية، كذلك وجود فروق عند مستوى دلالة 0.01 فى حلول المشكلات الادارية والتصميمية والتأثيثية لصالح العاملات ولصالح ربوات أسر الحضر، كما أوضحت أن المستوى التعليمى لربة الأسرة هو أكثر العوامل تأثيراً وتفسيراً لنسبة التباين فى حلول المشكلات، يليها تأثير مكان السكن.

# **The Effect of some Social, Economical and Housing Factors on Solving The Management and Design and Furnishing Problems associated Housing**

**Dr. Weam Aly Amin Marouf**  
Lecturer in the Department of Family  
And Childhood Institutions Management  
Faculty of Home Economics,  
Helwan University

## **Abstract**

The research aims to identify the effect of some social, economical and housing factors on solving the management and design and furnishing problems associated housing .The basic study sample consisted of (246) wives, have randomly and rationally been selected, from working and non working women, and have children , from different social and economical levels, from residents governorates of Caio and some villages in the province of Menoufia. The research tools include the general information form, Management Problems questionnaire, Design &Furnishing Problems questionnaire. The research follows the descriptive analytical methodology.

The results showed a difference relative importance of solving problems with heads of households sample, and the presence of statistically significant differences in solving the management and design and furnishing problems depending on the different some social, economical and housing factors , and the existence of a positive correlation between solutions housewives problems management , design and furnishing and between some social, economical and housing factors, as well as the existence of differences at the level of significance 0.01 in the consciousness of women heads of households solutions the management and design and furnishing problems for women workers and in favor of urban heads of households, The research results, showed that the educational level of the head of the household is the most influential factor and an explanation for the contrast ratio in the solutions to the problems, followed by the impact of the place of residence.

# الرضا الزوجي كما تدركه الزوجه وعلاقته بأدائها لأدوارها وصحتها النفسية دراسة مقارنة بين المجتمع المصري والسعودي

د. نجلاء محمد إسماعيل المسلمي  
مدرس بقسم إدارة المنزل والمؤسسات  
كلية الاقتصاد المنزلي - جامعة المنوفية

د. وئام على أمين معروف  
مدرس بقسم إدارة مؤسسات الأسرة والطفولة  
كلية الإقتصاد المنزلي - جامعه حلوان

## الملخص

يهدف هذا البحث إلى التعرف على تأثير الرضا الزوجي كما تدركه الزوجه المصرية والسعودية على أدائها لأدوارها داخل الأسرة وخارجها وكذلك على صحتها النفسية، وقد اشتملت أدوات الدراسة على إستمارة البيانات العامة للأسرة واستبيان الرضا الزوجي واستبيان أدوار ربة الأسرة (إعداد الباحثتان) ومقياس الصحة النفسية. وطبقت على عينة قصدية قوامها (265) زوجات عاملات وأمهات ، ومن مستويات اقتصادية واجتماعية مختلفة من المقيمت بمحافظه المنوفية ، ومنطقة تبوك بالمملكة العربية السعودية ، واتبع البحث المنهج الوصفي التحليلي.

وأوضحت النتائج وجود فروق ذات دلالة احصائية في الرضا الاقتصادي بين الزوجات المصريات والسعوديات لصالح الزوجات السعوديات. كما تبين وجود ارتباط دال إحصائياً بين بعض متغيرات المستوى الاجتماعي والاقتصادي للأسرة وكل من الرضا الزوجي وأدوار ربة الأسرة. كذلك وجود فروق دالة إحصائياً عند مستوى دلالة 0.01 بين متوسطات درجات الزوجات المصريات والسعوديات في أداء الدور كأم والدور التطوعي الخدمي بالمجتمع والدرجة الكلية للأدوار لصالح الزوجات المصريات . ووجود فروق ذات دلالة احصائية عند مستوى (0.05) بين الزوجات المصريات والسعوديات في أعراض الجهاز العصبي المركزي والأعراض السيكوسوماتية لصالح الزوجات السعوديات، ووجود فروق ذات دلالة احصائية عند مستوى (0.01) في أعراض السلوك الملاحظ المتعلق بالآخرين بين الزوجات المصريات والسعوديات لصالح الزوجات المصريات. كما أوضحت النتائج أن الرضا الزوجي هو أكثر العوامل تأثيراً وتفسيراً لنسبة التباين في الصحة النفسية للزوجات المصريات يليها تأثير أداء الأدوار ثم عمر الزوجة ، وأن أداء الأدوار هو أكثر العوامل تأثيراً وتفسيراً لنسبة التباين في الصحة النفسية للزوجات السعوديات يليها تأثير المستوى التعليمي للزوج ، كما أوضحت النتائج وجود علاقة ارتباطية ذات دلالة إحصائية بين الرضا الزوجي كما تدركه الزوجه المصرية والسعودية وكل من أدائها لأدوارها وصحتها النفسية.

**Marital satisfaction as aware of the wife and its relationship with  
the performance of her roles and mental health  
Acomparative study between the Egyptian and Saudi society**

**Dr.Naglaa Mohammed Ismail  
Elmesallami** Lecturer in the  
Department of the Home  
Management & Institutions  
Faculty of Home Economics  
Menoufia University

**Dr. Weam Aly Amin Marouf**  
Lecturer in the Department of  
Family  
And Childhood Institutions  
Management  
Faculty of Home Economics,  
Helwan University

**Abstract**

The research aims to identify the impact of marital satisfaction as aware of the Egyptian and Saudi wife for their performance of their roles within the family and outside and their mental health. The study tools included the form of general statements of the family, the marital satisfaction questionnaire, the roles of housewife questionnaire and a standard of mental health. Applied to a sample of (265) wives, workers, mothers, from different economic and social levels, whose living in Menoufia governorate, and Tabuk, Saudi Arabia. The research follows the descriptive analytical methodology.

The results showed statistically significant differences in economic satisfaction between Egyptian and Saudi wives for Saudi wives. As it turns out, the existence of a statistically significant correlation between some variables socio-economic level of the family and of marital satisfaction and the roles of housewife. As well as the presence of statistically significant differences at the level of significance 0.01 between the mean scores of wives of Egyptian and Saudi to Performance the mother role and the role of volunteer service to the community and the total score of the roles favor Egyptian wives, and The existence of significant differences in level (0.05) between Egyptian and Saudi wives in the central nervous system symptoms and symptoms psychosomatic for Saudi wives, and the presence of statistically significant differences at the level of (0.01) in the symptoms observed behavior on others between wives Egyptian and Saudi favor wives Egyptian. The results showed that marital satisfaction is the most influential factor and an explanation for the contrast ratio in the mental health of the wives of Egyptian, followed by the impact of the

performance of roles and age of the wife, and the performance of roles is the most influential factor and an explanation for the contrast ratio in the mental health of the wives of Saudi women, followed by the impact of educational level for the pair , The results also showed a correlation statistically significant correlation between marital satisfaction also aware of the Egyptian and Saudi wife and each of their performance of their roles and mental health.

# إنعكاس مشاهدة الدراما التلفزيونية على إختيار الأثاث ومكملات التصميم الداخلي لدى الفتيات المقبلات على الزواج

د. ونّام على أمين معروف      د. رعدة محمود أحمد

مدرس بقسم إدارة مؤسسات الأسرة والطفولة    مدرس بقسم إدارة مؤسسات الأسرة والطفولة  
كلية الإقتصاد المنزلي- جامعه حلوان      كلية الإقتصاد المنزلي-جامعه حلوان

## الملخص

يهدف البحث إلى دراسة إنعكاس مشاهدة الدراما التلفزيونية على إختيار الأثاث ومكملات التصميم الداخلي لدى الفتيات المقبلات على الزواج . وتكونت عينة البحث من (225) فتاة من الفتيات المقبلات على الزواج تم إختيارهن بطريقة عشوائية من العاملات وغير العاملات ، تتراوح أعمارهم من (20:35) سنة ومن مستويات إقتصادية وإجتماعية مختلفة . إشملت أدوات البحث على إستمارة البيانات العامة ، إستبيان مشاهدة الدراما التلفزيونية ، مقياس إختيار الأثاث والمكملات فى ضوء مشاهدة الدراما التلفزيونية . واتبع البحث المنهج الوصفي التحليلي.

وأوضحت النتائج أن نسبة مشاهدة الفتيات المقبلات على الزواج للقنوات الفضائية 95,1 % ، وأن المسلسلات العربية هي أكثر المسلسلات التي يحرصن على مشاهدتها يليها المسلسلات الأجنبية المدبلجة إلى اللغة العربية بنسبة 48,9% ، 21,3% على التوالي ، وأن الأثاث والمكملات هو أكثر مايلفت إنتباه الفتيات عند مشاهدة المسلسلات التلفزيونية بنسبة 43,1% ، كما أكدت النتائج على وجود فروق داله إحصائيا فى إنعكاس مشاهدة الدراما التلفزيونية على إختيار الأثاث والمكملات بإختلاف كلاً من السن و الحالة الوظيفية والمستوى التعليمي والدخل ومحل الإقامة لصالح الفتيات الأعلى سنا وغير العاملات وذوات المستويات التعليمية الأعلى والدخول المرتفعة والمقيمات فى المناطق الحضرية ، كما إتضح أن مدة المشاهدة هي أكثر العوامل تأثيراً وتفسيراً لنسبة التباين فى إنعكاس الدراما التلفزيونية على إختيار الفتيات للأثاث فى حين أن المستوى التعليمي للفتاه هو أكثر العوامل تأثيراً وتفسيراً لنسبة التباين فى إنعكاس الدراما التلفزيونية على إختيار الفتيات للمكملات .

# **Reflection Watching Television Drama on the choice of furniture and Interior Design Accessories for girls to marry Appetizers**

**Dr. Weam Aly Amine Marouf**  
Lecturer in the Department of  
Family and Childhood Institutions  
Management Faculty of Home  
Economics  
Helwan University

**Dr. Ragda Mahmoud Ahmad**  
Lecturer in the Department of  
Family  
and Childhood Institutions  
Management Faculty of Home  
Economics  
Helwan University

## **Abstract**

This research aims to study the reflection of Show Television drama on the choice of furniture and Interior Design Accessories for girls on the appetizers . The study sample consisted of (225) a girl from the girls appetizers to marry were selected at random from workers and non-workers , ranging in age from (20:35) age and levels of economic and social different . The research tools include the general information form, questionnaire View the television drama , scale selection of furniture and Interior Design Accessories in light of Show television drama . The research follows the descriptive analytical method .

the results showed that the proportion of girls watch appetizers to marry Satellite 95.1 % , and that the arab television series , which is more watching than Almdalijh series , followed by 48.9 % , 21.3 % respectively , and that the the furniture and Accessories is more attention of girls when watching television series by 43.1 . and the results confirmed the presence of statistically significant differences in the reflection of Show television drama on the choice of furniture and Interior Design Accessories differ according to both age and employment status , educational level , income and place of residence in favor of girls top older and non-working and girls with education levels higher and higher incomes and living in urban areas , as it turns out that the period of watching is the most influential factor and an explanation for the contrast ratio in the choice of furniture girl while the level of education of a girl is the most influential factor and an explanation for the contrast ratio in selected Accessories.